
 

     Hírlevél 

A Johannita Segítő Szolgálat kiadványa 

 

XXV. évfolyam 2. szám  2024. július Szerkeszti: Porcsalmy László 

Év elején jeleztük, Rendünk centenáriuma alkalmából számos rendezvényt szervezünk. 

Tovább folytatódik a demencia-gondozási programunk. Mindezekről, valamint az elsősegély 

oktatásokról, ügyeletekről is beszámolunk mostani számunkban.  

A rendi közgyűlésről ritkán szoktunk beszámolni itt a Hírlevélben, ám most a 100 éves 

évforduló kapcsán megemlékezünk erről is, hiszen az ünnep rendezvényen a Segítő 

Szolgálatról is sok szó esett. Az évfordulóra eljött több német kommendátor, továbbá a francia 

és az osztrák tagozatvezető is. A 

díszvendég természetesen az Úrmester 

volt, akit feleségével és egy kisebb 

csapat rendtaggal együtt Németh Zsolt, 

a Parlament Külügyi Bizottságának 

elnöke hívott meg, és adott tiszteletére 

díszebédet péntek délben.  A 

beszélgetésen szóba került az ukrán – 

orosz háború és az azzal kapcsolatos 

magyar álláspont. Ahogy az Úrmester 

megjegyezte: „Érdekes volt más 

álláspontok megismerése”. Ezután előbb szűk körben fogadta az Úrmestert és feleségét, 

valamint Kommendátorunkat Kövér László is. A rövid megbeszélés után Házelnök úr is 

kivette részét a szép épület történelmének ismertetéséből. A vendéglátók sok érdekes részletet 

meséltek el a „szokásos” bemutatáson túl is a Parlamentről.  

A Parlamentből egyenesen a Károli Gáspár Református Egyetem dísztermébe igyekezett a 

delegáció, hiszen ott rendezhettük meg a johannitákról szóló konferenciát, amelyet dr. 

Trócsányi László, a KGRE rektora nyitott meg, majd az Úrmester mondta el köszöntő szavait. 

Varga Mihály pénzügyminiszter úr a rend mai tevékenységét, lehetőségeit méltatta. Ezután 

„A hit és a diakónia katonái” címmel a johanniták történetéről hallhattunk előadást Isó 

Gergely történésztől. A kávészünet előtt Friedrich Adolph Dellingshausen: „A magyar 

johanniták tagozatának története a Johannita Rend szemszögéből” címmel tartott 

visszaemlékezést a Magyar Tagozat megalakulása körüli időkről. 

Egy rövid kávészünet után kerekasztal beszélgetésben az Úrmester, Johannes Perlitt német 

kommendátor, Tomcsányi István és Porcsalmy László részvételével kerestük a válaszokat a 

rend és annak magyar tagozata, valamint a segítő szolgálat jelenéről, jövőjéről. A beszélgetést 

Prőhle Gergely moderálta. 

A program állófogadással zárult.  

 



Másnap a Deák téri Evangélikus templomban volt a lovagi Istentisztelet, amelyen Kondor 

Péter püspök úr prédikált, majd a rendi liturgia során új lovagok felvételére és kitüntetések 

átadására is sor került. A széles körben kiküldött meghívók hatására is sokan voltak a 

templomban és felemelő alkalom volt. 

Az esti díszvacsora a Gundel étteremben zajlott, a vasárnapi kötetlen program a Magyar Zene 

Házának megtekintése volt.  

 

Nagyon gyorsan elrepült a Volunteer Swap négy napja, és egy igazán különleges hétvégére 

nézek vissza Magyarországon. Mi volt a legjobb része az elmúlt négy napnak, kérdezem 

magamtól, és azonnal tudom, hogy ez egy olyan kérdés, amelyre nem lesz könnyű válaszolni. 

Mert a JOIN Volunteer Swap részeként utazni mindig azt jelenti, hogy inspiráló 

találkozásokkal és élményekkel teli szívvel térünk haza, tele gondolatokkal, amelyeket utána 

alaposan át kell rendezni. ☺ 

A program, amelyen részt vettem, a magyar Johannita Rend centenáriumi ünnepsége volt 

Budapesten, 2024. május 10. és május 12. között. Ebből az alkalomból a hétvégére különféle 

rendezvényeket terveztek, melyekre segítőként mentem. 

Porcsalmy Zsòfia, a Johannita Segítő Szolgálat 

magyarországi ifjúsági vezetője szeretettel 

fogadott csütörtök este a budapesti repülőtéren, és 

hazafelé tartva már sok Johannita történetet 

osztottunk meg egymással 

Péntek délelőtt egy kellemes sétát tettünk a 

gyönyörű magyar fővárosban, történelmi házaival 

és páratlan kilátásával.  

Péntek délután konferenciára érkeztek a Rend 

Lovagrend tagjai és a kedves meghívott vendégeik 

a Károlyi-Csekonics rezidenciába, egy impozáns 

történelmi épületbe Budapest közepén. A 

regisztráció során sok magyar hang szólalt meg, de 

sok német hangot is lehetett hallani. A rend vezetőjeként az Úrmester, Oskar Prinz von 

Preußen is részt vett ezen a különleges eseményen. Különféle köszöntések, lelki táplálékok 

hangzottak el, de részletesen szó esett a Rend jelenlegi helyzetéről és jövőjéről is. A 

szünetekben és az esti vacsorákban a személyes találkozásokra, tartalmas beszélgetésekre is 

jutott idő. 

A centenárium fénypontja a szombat délelőtti ünnepi hálaadó Istentisztelet volt. Mintegy 70 

lovag vonult be ünnepélyesen a Deák téri evangélikus templomba, a Rend zászlójával. A 

az Úrmester     Suzanne          Zsófia 



rendezvény vendégei ámulva álltak padjaikban, és szó szerint átérezték ennek a napnak a 

történelmi jelentőségét. Az istentisztelet után ismét bőven jutott idő a régi és új találkozásokra 

a belső udvar állófogadásán, amely este az elegáns gálavacsorán folytatódott a híres Gundel 

étteremben. A főétel és a desszert között egy vonóstrió csodálatos klasszikus zenéjét 

hallgattuk, majd az este az étterem erkélyén, jó beszélgetésekkel zárult egy hangulatos nyári 

esti hangulatban. 

Összességében a gyönyörű idő tökéletesen passzolt a hétvégi ünnepséghez. 

Vasárnap délelőtt vendéglátóm, Zsófia ismét szakított rám időt, és együtt sétáltunk egy kicsit 

a Normafa parkban, és gyönyörködtünk a kilátásban Budapestre a magas kilátóból. 

Kipróbáltam a híres kürtőskalácsot, és a történelmi metróban tett rövid utazás és a Hősök 

terétől a Vajdahunyad váráig tartó séta után sajnos ismét elérkezett az idő, hogy 

visszaautózzunk a reptérre. 

A kezdő kérdésem még mindig megmarad, bár a beszámolóm végén: 

Mi volt a legjobb része a magyar johannitáknál való utamnak? Valahogy még mindig nem 

tudom, hogyan válaszoljak rá helyesen… 

Talán a szombati ünnepi istentisztelet volt, ami éppen olyan ünnepélyes volt, és valahogy újra 

tudatosította bennem nemcsak a Johanniter Rend, hanem a Johannita Segítő Szolgálat mély 

történelmi gyökereit is. Talán a kedvesség és az a lehetőség, hogy annyi nagyon különböző 

emberrel találkozhattunk, az az érzés, hogy üdvözöltek, és a nagy Johannita család tagja 

lettünk szerte a világon. Akárhogy is: mélységesen hálás vagyok ezért a csodálatos és sokrétű 

időszakért a gyönyörű Budapesten, és biztos vagyok benne, hogy ez még sokáig 

visszhangozni fog bennem. 

Susann Kraft JUH (fordította Porcsalmy Zsófia) 

 

Véget értek a második félév középiskolai elsősegély oktatásaink, ahol 4 középiskolában 

összesen kb. 80 diáknak tanítottuk meg az életmentő beavatkozásokat. Nagy öröm számunkra, 

hogy ismét voltak érdeklődők az alapfokú tanfolyam után elvégezhető bónusz elsősegélyre, 

amely egyben belépőként tud szolgálni a Szervezet ifjúsági tagozatába. 

Az egyetemeken tavasszal 2 turnusban, összesen 50 diák vette fel a johannita elsősegély 

szabadon választható tantárgyat és vizsgázott le sikeresen az életmentő tananyagból. 

Ezen kívül 2 érdi gyermekotthon nevelőinek is tartottunk speciális elsősegély oktatást, kitérve 

azokra a betegségekre, amikkel nap, mint nap találkoznak.  

A nyár közeledtével pedig a regnumi táborvezetőket készítettük fel a táboroztatás során 

leggyakrabban előforduló sérülések, balesetek ellátására. 

dr. Gorove Kristóf 

Két héttel az ünnepi lovagi napok után a JOIN (Johanniter International) Budapesten tartotta 

éves közgyűlését. Az eredetileg Jeruzsálemben lett volna, de az ott kialakult helyzet miatt 

biztonságosabbnak tűnt megváltoztatni a helyszínt. 13 ország képviselői jöttek el a 

megbeszélésre. Mivel a rendezvénynek - ami szintén részét képezte a Johannita Rend Magyar 

Tagozatának centenáriumi eseményeinek - az Evangélikus Egyház adott otthont, vendégeink 

lehetőséget kaptak Luther Márton kézzel írott végrendeletének megtekintérére. Illetve annak 

facsimiléjét láthattuk, hiszen az eredetit gondosan őrzik fénytől, párától, ... De így is nagy 



élmény volt a nagyrészt luteránus jelenlévőknek. Egy rövid, angolnyelvű áhítat után kezdődött 

meg a munka. Jelentős változás, hogy az angol szervezet (St. John Ambulance) nemrég 

bejelentette: elsősorban gazdasági okok miatt kilép a JOIN-ból, így az elnöki pozíciót 

átmenetileg a francia szervezet képviselője – aki eddig is a board tagja volt – Christian Velten 

Jameson vette át. Reményünket fejeztük ki, hogy ez csak egy átmeneti állapot, és előbb-utóbb 

visszatérnek a JOIN-ba. A beszámolók során elhangzott, az Önkéntesek Csereprogramja 

(Volunteer SWAP) nagy siker, rekordszámú önkéntes vett részt a különböző programokon. 

Vasárnap, a közgyűlés zárása után pedig a Parlamentet tekintettük meg, s a kérdésre: miért 

épült egy ilyen kis országnak ekkora Országház, elmondtuk: amikor épült, még háromszor 

ekkora volt... 

Porcsalmy László 

Tavaly május óta többször hírt adtunk arról a programról, amelyben a svéd királyné által 

fémjelzett Silviahemmet Alapítvány módszerét próbáltuk átültetni hazai környezetre, s 

amelynek első lépése március 21-én a Sztehlo Gábor Evangélikus Szeretetszolgálat 

Ördögárok úti Idősek otthonának akkreditációjával zárult. 

Azóta tervezzük a folytatást. A Silviahemmet az itteni viszonyokat felmérve, azok alapján 

kidolgozta a második lépés terveit és képzési tervét: a második lépés az lenne, hogy olyan 

trénereket képeztetünk ki, akik e módszer alapján tudnak az érintetteknek segíteni. 

(Érintettek: családtagok, gyülekezeti családlátogatók/diakónusok és idősotthonokban dolgozó 

nővérek, gondozók. Ez a fontossági sorrend is, hiszen a családtag talán az, aki a legkevésbé 

felkészült egy ilyen helyzetre.) 

A leendő trénereknek el kell végezni a 3 napos alapképzést – vagy ez kiváltható egy kb 8 órás 

online képzéssel. Ezek az online képzések angol nyelvűek, ehhez tolmácsolást, fordítást nem 

tudunk biztosítani, ezért az angol nyelvtudás szükséges.  

Ezután kezdődhetne a tényleges tréning, ami áll egyhetes budapesti képzésből, amit a svéd 

szakemberek tartanak, utána a résztvevőknek önállóan el kell végezni kb 60 órányi online 

okatást, s végül 3 nap képzés és a záróvizsgák Stockholmban. 

Ennek az időpontjait még nem tudjuk bizonyosan, hiszen a program nem olcsó, jelenleg 

keressük a forrásokat. Ha minden jól megy, jövő év elején megtörténhet. 

                   

Ám hogy addig se hagyjuk magukra az érdeklődő érintetteket – hiszen a programról több 

médium is hírt adott, s többen kerestek bennünket – a Sztehlo otthon vezetőivel abban 

maradtunk, hogy konzultációt biztosítanak számukra, amely során már beépítik az újonnan 

átvett ismereteket is. 



Az első konzultáció június 27-én volt, mintegy 15 fő részvételével „demencia-teázó” 

jelleggel, interaktív módon. A visszhang nagyon jó volt, havi rendszerességgel tervezzük a 

találkozók folytatását. Köszönet érte Buda Annamáriának, aki sokéves tapasztalatával vezette 

az alkalmat. 

Porcsalmy László 

Tavaszi munkák a Balatongyöröki „Sóvárban” 

A Szombathelyi Evangélikus Férfikör, -ami a Johannita Segítő Szolgálat Szombathelyi 

csoportjának része-, a Szombathelyi Evangélikus Egyházközség és a KIE közötti közel 20 

éves kapcsolat okán is 2024. április 8-9-én 7 fővel a 

tavaszi szokásos karbantartási munkákban vett részt a 

KIE üdülőben. Műszaki jellegű feladatok mellett a szép 

időnek köszönhetően az üdülő kertjében és a ház körüli 

munkákban segíthettünk.  

 

A két nap során összesen 120 óra önkéntes munkát 

végeztünk. Este felé a közelben lévő Balaton parton is 

sétáltunk egyet a munka után kikapcsolódva. 

A györöki munkák kiváló alkalmat biztosítottak a „lelki 

csapatépítésre” is. 

 

Hegedüs László - a szombathelyi csoport vezetője 

 

Idén is megrendeztük a Johannita napot a Margitszigeten. Június 30-án 14 órára vártuk az 

érdeklődőket, azt reméltük, így nem kell senkinek az ebéd miatt elsietnie. A rendtagok és 

hozzátartozóik mellett sokan jöttek a megjelent híradásokról hallva, és a szigeten sétálók  

 

közül is többen érdeklődve nézték, hallgatták a programokat. Erre az alkalomra elkészült a 

rend történetét és tevékenységét bemutató 4 színes roll-up, amelyet sokat érdeklődéssel 

olvastak a „harci tábor” kerítéseként felállítva. (tartalmuk természetesen a centenáriumra 

készített kiadvány kivonata)  

A miskolci hagyományőrzők idén kicsit kisebb létszámmal jelentek meg, de annál lelkesebben 

küzdöttek – volt, aki „bele is sérült” kicsit.  



A mentőautó a gyerekek kedvenc célpontja volt most is, sokan kéredzkedtek fel a 

„Johanninóra”. (Talán nem is gondolnánk, de a foci EB még egy ilyen programra is kihat: egy 

szurkolói zóna egészségügyi biztosítása miatt a mentőnknek hamarabb el kellett menni.) 

A legfontosabb programpont ebben az évben a „Szóljon 100 harang a békéért” akció 

elindítása volt. 

Kárpátalján a háború kitörése óta még nehezebb az élet. 

A mindennapos tevékenységeket hol légiriadó, hol az 

elektromos energia hiánya lehetetleníti el, amely egyre 

többször további órákkal hosszabbodik meg. Jön a nyár, 

és a hűtőszekrények nem lesznek képesek betölteni 

feladatukat. Az élelem beszerzése mellett a tárolása is a 

békében élők számára elképzelhetetlen nehézségeket 

fog okozni. Az áram ára júniusban duplájára emelkedett. 

Ilyen feltételek között lehetetlenné válik a közösségi élet, amelynek mára szinte egyetlen tere 

a templom, a gyülekezeti ház. A helyben maradt emberek saját gondjaik mellett nehezebben 

tudnak már arra is áldozni, hogy fenntartsák a közösségi tereket, amelyek mégis a gyülekezeti 

közösség ereje által némi békességet hozhatna zaklatott életükbe.  

Azért indítunk gyűjtést, hogy a harang továbbra is hívogassa az élőket és elsirassa a holtakat, 

s szólítsa fel a hívőket a békéért való fohászkodásra. 

Szívtől szívig érő testvéri kapcsolatot szeretnénk létrehozni jó szívű adományozók és 

szükséget szenvedők között. A gyülekezetet pedig erősítse azzal, hogy jó lelkű testvérek 

gondolnak rájuk, imádkoznak értük, - most és a béke beállta utáni újjá építés idején is. 

A program lehetőséget ad arra, hogy erre a célra egyszeri vagy rendszeres adományt küldjön 

az adományozó akár egy a számára ismerős, gyülekezetnek, templomnak.  

Mindez QR kód vagy mobil telefonos applikációval néhány kattintással megtehető. 

 

A Johannita Rend Magyar Tagozata vállalja, hogy a befolyt adományokat a rendelkezéseknek 

megfelelően gyűjti és rendszeresen eljuttatja a gyülekezeteknek. 

Avar Gábor projektfelelős 

 

Nem csak nálunk volt kerek évforduló. Az osztrák testvérszervezetünk, a Johanniter 

Unfallhilfe Österreich június 21-én ünnepelte 50 éves megalakulását. Az először egy-két 

mentőautóval induló szolgálat mára több mint 600 főállású dolgozóval, száznál több 

mentőautóval vesz részt a sürgősségi betegellátásban, betegszállításban és a szervszállításban. 

Kutyás mentőszolgálatot, idősotthonokat és egyéb intézményeket működtetnek. Az 

ünnepségnek a bécsi Városháza adott otthont, ahol állami vezetők és Rendünk Úrmestere is 

részt vett. 



A testvérszervezetek is képviselték magukat, a svájci, a lett, és német küldöttek mellett kis 

magyar küldöttség is részt vett. 

     

 

Búcsú 

Majd’ kétévtized önkéntes munka után hosszas vívódás után úgy döntöttem, ez a szolgálat 

számomra most egy időre véget ér.  

Hálás vagyok a Segítő Szolgálatnak a sok lehetőségért, melyek által rengeteg embert 

ismerhettem meg idehaza és külföldön is, barátokat kaptam, rengeteget fejlődhettem (mind 

személyes, mind lelki téren) – erősödhettem. 

Porcsalmy Zsófia, leköszönő Ifjúsági Tagozatvezető 

Megjegyzés: nehéz szívvel vettem Zsófi döntését, mert személyesen is érint, hiszen valóban 

tizenéves kora óta támogatta a munkámat, sok mindenben segített, sok mindent elvégzett 

helyettem, és ő is szigorúan vette, hogy az önkéntes munka egy komoly szolgálat. 

Köszönöm a sok segítséget! 

Porcsalmy László 

 

Rövid hírek:  

 

- A Bonafarm jóvoltából a brüsszeli johannitákkal újabb 20 tonna tejet és másfél tonna 

szalámi Ukrajnába fuvarozásában működtünk közre. 

- További két teherautó süteményt kaptunk, amelyek közül az egyiket a Szociális és 

Gyermekjóléti Főigazgatóságnak ajánlottunk fel, továbbá 500 facsemetét is az SZGYF 

intézményei kaptak. 

- A futball Európa bajnokság mérkőzéseinek követésére ún. szurkolói zónákat hoztak 

létre a különböző önkormányzatok. Ezek közül többnek is mi biztosítjuk az 

egészségügyi ügyeletét. 

- A centenárium alkalmából kezdett médiakampány sikeresnek látszik, sok cikket, 

közleményt átvettek különböző médiumok, emellett a Duna TV Isten kezében c. 

műsorában majd félórás műsor volt a johannitákról, a Kossuth rádióban pedig szintén 

félórás élő riport volt a demencia-gondozási programról. A két műsor a honlapon 

elérhető a Média megjelenések rovatban. (https://johannitak.hu/segito-

szolgalat/media-megjelenesek) 

 


